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PRJLOG:

Na osnovu £lana 187 Poslovnika SkupStine Cme Gore, postavljam sljeded^

pitanje, na Petoj - posebnoj sjednici Prvog redovnog (proljednjeg) zasijedanja

24.04.2019. godine, predsjedniku Vlade Cme Gore, gospodinu Dugku

Markovicu:

Koje \mjere Vlada Crne Gore preduzima u cilju smanjenja visokog

spoljnotrgovinskog dejlcita, odnosno podizanja konkurentnosti i povecdnjd

izvoznog kapaciteta crnogorske privrede?

ZnaCaJan izazov, kada je u pitanju potreba intenzivnog ekoncmskog razvoja,

svakako je i dugogodiSnji problem visokog deficita u spoljnotrgovinskoj robnoj

razmjeni, odnosno niske pokrivenosti uvoza izvozom.

Molim Vas da mi odgovor dostavite i u pisanoj formi.

Predsjednik Kluba poslanika

Klub poslanika Socijaldemokrate i Liberalna partija Cme Gore
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Podgorica, 7. maj 2019. godine

SKUPSTINA CRNE GORE

Gospodin Ivan Brajovic, predsjednik

Postovani predsjednice,

U skladu sa stavom 7 clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore u
prilogu dostavljam pisane odgovore na poslanicka pitanja postavljena tokom
Premijerskog sata odrzanog 24. aprila 2019. godine, kako bi Isti bill
dostavljeni uvazenim poslanicima.

S uvazavanjem,

OVIC



poslaniCko pitanje

Koje mjere Vlada Crne Gore preduzima u cHju smanjenja visokog spoljnotrgovinskog deficita,

odnosno podizanja konkurentnosti i povecanja izvoznog kapaciteta crnogorske privrede?

Znacajan izazov, kada je u pitanju potreba intenzivnog ekonomskog razvoja, svakako je i

dugogodisnji problem visokog deficita u spoljnotrgovinskoj robnoj razmjeni, odnosno niske

pokrivenosti uvoza izvozom.

Molim Vas da mi odgovor dostavite i u pisanoj formi.



ODGOVOR

Postovani poslanice Mugosa,

Hvala sto ste ponovo otvorili ovo vazno pitanje i dali ml priliku da nase gradane i ukupnu

javnost jos jednom podsjetim na neophodnost snaznijeg suceljavanja sa slabostlma nase

ekonomije.

Uvjeren sam da kao drustvo stvaramo manje nego sto mozemo 1 da to samo po sebl povlaci i

nedovoljnu konkurentnost i neefikasnu valorizaclju razvojnih resursa.

I sve dok tema jacanja izvoznog potencijala ne postane fokus svlh segmenata drustva, o njoj

se moramo starati svakodnevno, graded sposobnost da svi ekonomski i socijaini akteri u tom

procesu pronadu svoje mjesto.

Pitanje smanjenja spoljno-trgovinskogdeficlta 1 povecanja konkurentnosti jeste prioritet Vlade

u cjelini, a posebnu odgovornost nosi vise njenih resora.

All ovo pitanje podjednako more biti prioritet i privrednika i zaposlenih i asodjadja

poslodavaca i sindikalnih organizadja. Interes nam je da gradanima kroz primanja podijelimo
novu vrijednost, a mozemo je raspodijeliti samo ako je prethodno stvorimo.

Prije nekoliko mjeseci sa ovog mjesta podijelio sam sa poslanidma i planove, all 1 konkretne

korake koje je Vlada vec preduzela kada je u pitanju suocavanje sa spoljno-trgovinskim

defidtom u oblasti poljoprivrede i energetike.

Zakljucenim ugovorima za dugorocnl zakup poljoprivrednog zemljista, kao i ugovorom o

zakupu zemljista u svrhu Izgradnje solarne elektrane na Briskoj gori, Vlada je napravila iskorak

i  iz uloge kreatora poslovnog ambijenta, presia u ulogu investitora, odnosno vlasnika imovine

koji zeli da je stavi u funkciju i od nje dobije novu vrijednost.

All prije svega, kroz taj koncept poslali smo jasnu poruku da svaki pedaij nase zemlje ima
vrijednost, i da mora biti valorizovan na odrziv i efikasan nadn.

A kakva je zbiija nadh gradova i sela, kada se okrenemo oko sebe: porodicna imanja zarastaju
u korov, gradevinsko zemljiste nerazumno dugo ceka valorizadju, prirodni resursi came,

drzavne kompanije ne izlaze na trdste kao investitori ili vjeruju da nijedan drug) investitor nije

boiji od njih samih.

Ovo je vrijeme kada moramo mijenjati pristup i nasu viziju postavljati u skladu sa trendovlma

velikih trzista i globalnih ekonomija.

Kada je u pitanju drzavna imovina, Vlada ce davati prioritet njenoj valorizaciji. Ali ne smiju to
zaboraviti ni drugl. Ministarstva koja imaju direktnu nadleznost moraju biti na raspolaganju
preduzetnidma, jer su llnije i program! budzetske podrske obezbljedeni. I sve to ima smisia

samo ako ce od toga imati koristi gradanin, i njegova porodica.

U saradnji sa Privrednom komorom i u partnerstvu sa trgovackim lancima i proizvodadma, u

toku 2018. godine pokrenut je program promocije proizvoda pod nazivom „Kupujmo



domace , koji ima za cilj da se u trgovinama nade sto veci broj konkurentnih proizvoda, sa
posebnim akcentom na manje proizvodace.

Svakog dana radimo i na stvaranju usiova za sto jeftiniji plasman crnogorskih usiuga na
inostrana trzista. Zbog toga je Crna Gora aktivno ucestvovala u pregovorima o liberalizaciji
trgovine usiugama kroz zakljucivanje CEFTA Dodatnog Protokola 6.

Tokom 2019. godine, Ministarstvo ekonomije sprovodice ^Program za unapredenja
konkurentnosti privrede", sa dvije linije strucne, i cak sest linija finansijske podrske:
unapredenje inovativnosti, uvodenje medunarodnih standarda, za modernizaciju
preradivacke industhje, razvoj klastera, podsticaj direktnih investicija i razvoj zanatstva.

Za ove svrhe opredijelili smo ukupno 1,64 miliona €.

Kao sto vidite, Vlada djeluje na vise ravni, i one su gotovo uvijek Izvozno orjentisane.

Poslije duzeg vremena, biljezimo znacajne rezultate na strani Izvoza, Vi ste o tome govorili
detaljnije i hvala Vam na tome, pa u IV kvartaiu 2018. godine crnogorski izvoz iznosi 106
miliona eura, sto je u poredenju sa IV kvartalom 2017. godine porast od skoro 9%. Vi ste rekli
8%, all svejedno dobar trend.

Anallzirajuci ove podatke, raduje cinjenica da se uvoz hrane I zivotinja u 2018. godini smanjio
za 4% sto je posljedica Vladinih politika usmjerenih na prosirenje proizvodne baze i povecanje
finalizacije proizvoda u sektoru poljoprivrede. Takode, i Izvoz hemijskih proizvoda znacajno se
povecao, i to za skoro 70%-u prvom redu medicinski, farmaceutski i drugi hemijski proizvodl.

Dakle, uz adekvatno ukljucivanje svih partnera, a posebno socljalne i biznis zajednice, neupitno
je oeuvanje i dalje unapredenje visokih stopa rasta nase ekonomije, povecanje Izvoznog
potencijala, a samim tim I poboljsanje usiova rada i kvaliteta zivota u Crnoj Gori.

Samo na taj nacin primjeri poput ponovo otvorene fabrike mineralne vode „Rada" u Bijelom
Polju, gdje smo imali situaciju da smo svake godine izdvajali osam miliona eura za uvoz kisjele
vode (pored naseg izvora koji je najboljl u regionu) ill uskoro ocekivanog novog pogona za
proizvodnju aluminijumskih legura u Podgorici, mogu postati nasa ekonomska stvarnost.

Dakle, sasvim sam siguran, a misllm da je minlstarka Sekulic jutros bila na otvaranju jednog od
pogona u Aluminijskom kombinatu, za godinu ipo cemo imati u torn sektoru industrijske
prolzvodnje preko 300 miliona dolara izvoza.

I jos jedan podatak, ne znam da II ste ga Vi komentarisali, nljesam uspio da reglstrujem, odnos
izmedu uvoza I izvoza u IV kvartaiu 2018. godine bio je u korist izvoza. Ne znam da II cu bitl
precizan u podacima, uvoz je rastao po stopi negdje oko 6%, a izvoz je rastao po stopi blizu
18%. Dakle, i to pokazuje da ovi nasi napori daju rezultate i hvala Vam sto ste jos jednom
otvorili ovo vazno pitanje za crnogorsku ekonomiju I za sve nas.

Hvala Vam!


